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Uns 700 voluntaris d’Arrels Fundació
fan un recompte nocturn a la ciutat

Societat P24,25

El recompte que es va fer dimarts a la nit ■ 0. DURAN

Compten 892 sense
sostre a Barcelona

Opinió

Dues voltesRes essencial
Punt de Vista

Montserrat Nebrera

Keep calm

Jofre Llombart

AVUI, a ‘L’illa de Robinson’, a partir de les 20 h
Família i matrimoni al nou estat

Bitcoin, la realitat complexa
de la moneda digital
Revista dels periodistes estudiants de la UPF

Grècia ultima l’acord
amb els creditors ■ P16,17

POLÍTICA P6

Jordi Sànchez creu que la victòria de
Colau a Barcelona no és necessàriament
cap mala notícia per al procés

L’ANC i Òmnium
fan un balanç molt
positiu del 24-M

Sànchez i Casals, ahir a Barcelona ■ ANDREU PUIG

El president de la UFEC, Gerard Esteva, ponent del Moment Zero

“Per a l’esport, millor un estat”
Gerard Esteva, durant la seva intervenció en el cicle Moment Zero, d’El Punt Avui, a El Born CC ■ JOSEP LOSADA

SOCIS · Convergència accelera
la seva estratègia i engega una
campanya marcant l’accent
social encarada al 27-S

Unió busca una
sortida negociada
amb els crítics
ACOSTAMENT · Espadaler
es reuneix amb la majoria de
membres del comitè de govern
que han signat el manifest

P4,5,8-11

premsa
Resaltado



El lema olímpic citius, al-
tius, fortius va ser propo-
sat per Pierre de Couber-
tin el 1894 inspirant-se en
els antics Jocs Olímpics
grecs i romans. El signifi-
cat és senzill: més fort,
més ràpid i més lluny. Un
sector, o tot un país, que
vagi junt indubtablement
serà més fort i assolirà els
seus objectius, per ambi-
ciosos i utòpics que siguin,
de forma més ràpida, que
no pas si cadascú va a la se-
va. Aquesta és la idea que
el president de la UFEC,
Gerard Esteva (Barcelo-
na, 1984), va expressar en
el Moment Zero d’ahir a El
Born Centre Cultural, en
un acte amb presència de
molts presidents de fede-
racions i representants
del sector al país.

El propòsit d’Esteva i la
UEFC és canviar de cap a
peus el model esportiu de
Catalunya, però no va ob-
viar la simbologia política
d’un lema tan poderós: “A
Catalunya sabem perfec-
tament que quan anem
junts podem fer grans co-
ses.” La lluita d’aquests úl-
tims mesos contra els
greuges que ha patit el sec-
tor esportiu, alguns rela-
cionats directament amb
la involució recentralitza-
dora del govern del PP, ha
estat tota una revelació
per a la UFEC. “La gent no
ens ha vist com un sector,
nosaltres tampoc, i el que
hem de fer és començar a
actuar plegats.” Això in-
clou, segons la seva pro-
posta, no només les fede-
racions, sinó els clubs, els
esportistes, els consells
esportius, les associa-
cions de pares i mares, els
clubs universitaris, les en-
titats de lleure, etc.

El nou i fins i tot revolu-

cionari sistema esportiu
català que proposa Esteva
i la UFEC està basat en al-
guns dels països en què
Catalunya s’emmiralla
quan intenta construir la
seva pròpia realitat: Dina-
marca, Suècia i Holanda.
Amb tot, s’han estudiat
també situacions concre-
tes d’Alemanya, Itàlia i
fins i tot dels Estats Units i
l’Argentina.

El nou model d’organit-
zació proposa la creació
d’una Unió d’Esports de
Catalunya (UEC, amb re-
presentació de tot el sec-
tor esportiu, amb l’objec-
tiu d’obtenir més recursos
per a l’esport de base se-
guint diferents models eu-
ropeus. El finançament, el
punt més compromès
d’un projecte com aquest,
provindria, entre altres
fonts, de patrocinadors,
de donacions, de la gestió
d’instal·lacions esporti-
ves, dels jocs i apostes es-
portives, de les subven-

cions, dels drets televisius
o de taxes bancàries o en
la telefonia mòbil. “Els
ajuts sempre seran neces-
saris, no és cert que sense
aportació pública es pugui
mantenir l’activitat, so-
bretot la de base”, va re-
marcar Esteva, que va in-
sistir en una idea: “No es
tracta de repartir el pastís
entre més gent, sinó que el
pastís sigui més gran.”

La necessitat d’un can-
vi s’ha generat en els úl-
tims anys, quan la crisi ha
provocat una disminució
en les subvencions de fins
a un 70 per cent. “No ens
podíem quedar amb els
braços plegats mentre els
clubs anaven tancant;
l’objectiu no és només sal-
var l’activitat dels clubs,
que són societats sense
ànim de lucre i que fan
una tasca impagable per a
la societat, sinó generar
il·lusió.”

Tot i que el nou model
esportiu es podria aplicar

actualment, executant
canvis en la llei de l’esport
i eliminant el Consell Ca-
talà de l’Esport, Esteva va
admetre que dins l’àmbit
autonòmic els recursos
econòmics sempre seran
limitats i que negociar
amb el govern espanyol
qualsevol qüestió relacio-
nada amb l’esport esdevé
sovint una odissea. “Sa-
bem que en un estat inde-
pendent els recursos,
també per a l’esport, se-
rien més amplis i que les
loteries nacionals també
podrien generar més di-
ners per a l’esport, seria
millor per a nosaltres.” A
Catalunya el pressupost
que es destina a esports és
d’uns 15 milions d’euros,
lluny dels 40 milions de
Dinamarca o dels 200 de
Suècia.

Internacionalització
Esteva va recordar que el
reconeixement interna-
cional de les grans federa-
cions només arribarà
quan Catalunya sigui un
estat independent i sigui
reconegut per l’ONU. “Sal-
tar de l’ONU al COI és molt
senzill, però ara mateix no
hi ha dreceres, tot i que al-
gunes federacions petites
han assolit el reconeixe-
ment i tenen un model
d’èxit.” El president de la
UFEC també va lamentar
que les grans federacions
espanyoles encara vetin la
presència de directius ca-
talans en els organismes
internacionals.

Sobre el perill que cor-
ren alguns grans esdeve-
niments a Barcelona
–que segons el seu pla
han d’ajudar a finançar
l’esport de base–  amb el
canvi de govern, Esteva
va considerar que seria
un error canviar d’estra-
tègia i que els Jocs Olím-
pics del 1992 continuen

sent el millor exemple
del que suposa transfor-
mar una ciutat a través
de l’esport.

Segons el llibre que ha
editat la mateixa UFEC
per exposar el futur siste-
ma esportiu català, la fu-
tura UCE ha de ser l’orga-
nisme vertebrador de
l’esport català i ha de re-
presentar, promoure i or-
ganitzar l’esport del país
des de la base fins a l’elit.
“El govern, a partir de la
secretaria o d’una futura
conselleria d’esports, fa-
rà i marcarà la política i
el sector l’executarà, és
així de senzill. És un mo-
del d’èxit que a Catalu-
nya ja funciona en altres

sectors, com l’educació,
la sanitat i la cultura. En-
tenem que els beneficis
que l’esport genera a la
societat no es poden dei-
xar perdre”, va explicar
Esteva, que va afegir-hi
una altra analogia. “Vo-
lem ser com el Robin
Hood de l’esport, aplegar
recursos per repartir-los
entre els més necessi-
tats, els que fan esport de
base.”

La proposta es presen-
tarà en el Congrés Català
de l’Esport, que redacta-
rà les seves conclusions
l’11 de juliol d’aquest
any. A partir de llavors
començarà la negociació
política. ■

El president de la UFEC, Gerard Esteva, presenta en el Moment Zero un nou
sistema per a l’esport català inspirat en els països europeus més avançats i que
es podria aplicar ara mateix o en una futura Catalunya independent

“El sector esportiu,
com el país, serà
més fort si va junt”

I. MULLOR / Ll. SIMON
BARCELONA

“La gent de l’esport
hem vist que si no
anem plegats i no ens
fem valer com un gran
sector no ens en
sortirem”

— — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — —

“A Barcelona seria
un error canviar
l’estratègia de
portar-hi grans
esdeveniments
esportius”

— — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — —

“És impossible que
es reconeguin
internacionalment els
esports més coneguts
si Catalunya no és
independent”

— — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — —

“Hem d’imitar els
models de més èxit a
Europa, en què és el
mateix sector qui
executa les polítiques
del govern”

— — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — —

Les frases d’Esteva

“El nou sistema
esportiu català tindria
més recursos si
Catalunya fos
independent, això ho
tenim clar”

— — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — —

“El que volem fer no
és repartir el pastís
dels recursos entre
més gent, sinó que el
pastís sigui més
gran”

Gerard Esteva, amb una
foto al fons de Pompeu
Fabra, el primer president
que va tenir la UFEC
■ JOSEP LOSADA
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l president de la UFEC, Gerard Esteva, va participar
ahir en una edició del Moment Zero, que va tenir un es-
pecial regust de... moment zero, entès com a inici

d’etapa després dels resultats electorals del 24-M. Les con-
verses prèvies a la conferència van tenir en la figura de l’al-
caldessa in pectore Colau motiu d’atenció, incloent alguna
ironia fina com la benvinguda del director d’El Punt Avui, Xe-
vi Xirgo, també a la caspa que pogués estar present entre
els assistents, majoritàriament presidents de federacions
esportives, però també alguns polítics de diversos partits
sobiranistes, entre ells la regidora en funcions d’Esports,
Maite Fandos, o membres de la societat civil, com ara la ci-
neasta Isona Passola. Que Esteva definís el seu projecte
com “l’empoderament” de la societat civil esportiva va aca-
bar de connectar amb el llenguatge de moda de la nova al-
caldessa barcelonina. Del president de la UFEC es van res-
saltar dos trets personals: la seva afició al timó, que el va
portar a ser president de la Federació Catalana de Vela, i la
seva professió de músic. “Navega i toca el violí”, va avançar
en la seva presentació el director de L’Esportiu, Emili Gis-
pert. I realment la seva proposta per a l’esport català té molt
de brúixola o carta de navegació per a un sector com l’es-
portiu, que si no va a la deriva, sí que travessa una tempesta
perfecta. I respecte al violí, cal dir que Esteva no desafina a
l’hora de conciliar l’impuls per la modernització del món de
l’esport a casa nostra i la reivindicació que ha encapçalat
amb la campanya Sortim a guanyar. Des dels seus inci-
pients 30 anys afronta el repte de ser el president més jove
de la història de la UFEC i substituir l’històric David Moner.
Però tot indica que se’l pot incloure en la categoria JESP
(Jove Encara que Sobradament Preparat). El president de
l’ACM, Miquel Buch, va introduir la qüestió nacional que dó-
na sentit i és fil conductor del Moment Zero definint l’esport
com una veritable estructura d’estat. I Esteva va admetre
els beneficis per a l’esport català de disposar d’un estat pro-
pi, però no va anar més enllà de la defensa del dret d’auto-
determinació. No en va, la seva proposta de sistema espor-
tiu català porta com a lema “Temps de decidir, temps de su-
mar”. I és que els que coneixem el món de les federacions
sabem dels equilibris necessaris per no embarrancar en pe-
rillosos esculls. I Esteva, com dèiem, és navegant i dels
bons. I també extravertit. No va tenir miraments per advertir
l’auditori de la possibilitat de sortir corrent, no per esport o
por escènica, sinó perquè la seva parella ja havia sortit de
comptes. En tot cas, el de pare és un dels millors esports
que es poden practicar. I si la Sibil·la ja ha encetat el llarg
partit de la vida, l’enhorabona, president.

E

— — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — —

— — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — —

LA CRÒNICA

JESP, navegant i
violinista

Ferran
Espada
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Bona presentació, didàctica i en-
grescadora. La taxa bancària fa
pensar en les propostes d’Ada Co-
lau. L’Esteve, si es manté, serà una
bona peça per a la Catalunya del fu-
tur. Qui no corre, patí de vela; i qui
vol córrer massa, patina amb o
sense vela.

El que proposa el Gerard és incre-
mentar els recursos per als clubs
organitzadors mitjançant: que per
llei, igual que altres països, una
part de la loteria sigui per ajudar
l’esport; aconseguir avantatges
fiscals per als patrocinadors de
l’esport, i promoure la llei de mece-
natge. Un llarg camí per aconse-
guir aquests objectius amb un mis-
satge clar i la direcció correcta.

L’actual model té necessitat de canvi
adaptat al nostre temps i a les nos-
tres realitats. Esports amb llarga
tradició com és l’excursionisme, que
sempre ha defensat els interessos
del país i de la cultura necessiten po-
der formar part d’un model esportiu
on els esports que no són olímpics i
que tenen una repercussió impor-
tant se sentin reconeguts i amb su-
port de les administracions.

L’estudi de la UFEC demostra que
en una Catalunya independent,
amb eines d’estat, l’esport català
pot créixer exponencialment en
tots els àmbits, especialment els
menys finançats, l’esport de base.

Ha estat una exposició brillant i
clara del que pot ser el nou model
esportiu català. L’actual està esgo-
tat i ha de fer un gran tomb per po-
der dotar tots els clubs, les federa-
cions, els consells escolars i l’es-
port en general de recursos per se-
guir fent de Catalunya un referent
en l’aspecte esportiu.

El tema ha estat molt interessant.
No sé si ha acabat d’interessar a
part del públic, perquè molta gent
de l’esport ja el coneixia i per a algú
de fora de l’esport era massa espe-
cífic. Hi ha hagut preguntes inte-
ressants que crec que sí que han
captat més l’atenció, tant de país
com coses més específiques de
l’organització esportiva.

Com a esportista d’alt nivell i alho-
ra com a tècnica i persona vincula-
da a l’esport i sobretot a la compe-
tició, m’anima i em motiva escol-
tar aquest nou projecte. Fa molt
temps que anem a pitjor, sense
ajudes i amb molts problemes. Des
del meu punt de vista crec que cal
potenciar els beneficis fiscals per a
esportistes i clubs per reflotar els
esportistes i els resultats, per tor-
nar a ser un país de referència.

Aplaudeixo la valentia amb què
s’ha presentat l’acte, situant-lo en
el moment polític més actual i la
manera com s’ha abordat la vincu-
lació entre l’esport i la política. Em
quedo amb la conclusió del mateix
Gerard Esteva, en el sentit que te-
nir un estat propi farà més fàcil
l’aplicació de qualsevol pla i l’accés
a més recursos.

Francesc Serra
Plataforma Pro Seleccions

Daniel Domenjó
Periodista

Natàlia Via-Dufresne
Regatista olímpica

Arnau Miró
ANC sectorial esports

Miquel Buch
President de l’ACM

Aman Barfull
Director esportiu RACC

Jordi Merino
President de la FEEC

Enric Bertran
President de la FC de Natació

Domenjó i Fandos, ahir, a El Born Centre Cultural ■ JOSEP LOSADA Miquel Buch, en un moment de l’acte ■ JOSEP LOSADAVidal parlant amb Esteva i Cuminal, ahir ■ JOSEP LOSADA

Xevi Xirgo presenta la xerrada del cicle El Moment Zero d’ahir a El Born Centre Cultural ■ JOSEP LOSADA
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La intervenció del Xevi Xirgo ha
sorprès algun president de federa-
ció que creia que estàvem en ter-
reny neutral, com si l’independen-
tisme no pogués disposar de grups
d’opinió actius. La proposta del
Gerard Esteva ja la coneixíem i és
moderna i agrada, però sense un
estat propi no tindrà el recorregut
que podria tenir.

En Gerard Esteva ha presentat les
credencials per ser ministre de
l’esport de la república catalana.
Veurem fins a quin punt el seguei-
xen les federacions esportives en
la seva visió, que per altra banda és
engrescadora i sòlida.

Molt interessant. El model espor-
tiu actual està esgotat. Bàsica-
ment perquè les fonts dels recur-
sos estan esgotades: administra-
ció pública, empresa privada, pa-
trocini... Tot i així l’esport català
manté un potencial humà indub-
table. Però calen noves fórmules i
plantejaments per poder tirar en-
davant.

Molt interessant l’exposició, però
hauríem d’aconseguir que una ve-
gada per totes s’aprovés la llei del
mecenatge. Magnífica la dinàmica
que pot general la UFEC amb un
president com el Gerard, preparat
i amb moltes ganes de reforçar el
paper de l’esport en el teixit social i
econòmic de Catalunya.

Coneixia el model. És un molt bon
projecte perquè dóna força a la so-
cietat civil. Estic d’acord amb el
Gerard que de vegades el sector es-
portiu s’uneix únicament per re-
clamar coses. Això els dóna valor i
els dota d’una estructura indepen-
dent al marge de les decisions polí-
tiques, i d’aquesta manera s’asse-
gura una gestió de l’esport per al
benefici del món de l’esport.

La figura del Gerard Esteva repre-
senta molts valors positius dels
que té el país. És una nova genera-
ció preparada, de gent que té clar
que el món és el món, i que es pot
treballar pel país des de molts ves-
sants. L’esport és un dels pilars fo-
namentals, no només per situar
Catalunya al món per l’èxit, sinó
per la formació dels més joves i la
salut i el benestar de la població.

El model esportiu que ens proposa
és bo, però per aconseguir-ho cal
ser lliures, sense independència
els temes fiscals o de drets no ho
faran possible.

El model presentat pel Gerard Es-
teva torna a mostrar el lideratge
de la UFEC. Un projecte no nascut
d’una idea improvisada, sinó de
l’estudi previ, reflexió i propostes
finals a executar. El lideratge d’en
Gerard continua sent el reflex de
la força del sector esportiu.

Fabián Mohedano
Avancem

Maite Fandos
Tinenta d’alcaldia Aj. Barcelona

Rafel Niubò
Exsecretari general de l’Esport

Enric Vall
President del DKV Borges

Pere Francitorra
FC Barcelona, comissió esportiva de la
secció de bàsquet

Ignasi Planas
President FC Rugbi

Jordi Cuminal
Dir. general Comunicació Generalitat

Maribel Zamora
President FC Voleibol

La regatista olímpica Via-Dufresne, al centre de la imatge ■ JOSEP LOSADA

Espada, Sanz i Gispert parlen abans de començar el dinar ■ JOSEP LOSADA ‘Sistema esportiu català, temps de decidir, temps de sumar’, recull la tesi d’Esteva ■ J. LOSADA


